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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

ЧАСТКА ПЕРШАЯ.
ПРА КАЛГАСЫ І НАДВОР’Е

Ты ведаеш, я дзіўлюся
І сам здзіўляю сябе –
Усё нібы ёсць у маёй Беларусі:
І белая лебедзь і шэрыя гусі,
А нечага ўсё ж не стае.

У нас ёсць і ўлада і межы,
І лепшыя ў сяўбе.
І зубры спакойна жывуць 
          ў Белавежы,
І клоуны скачуць сабе на манежы, 
а сілаў смяяцца чамусь не стае.

Да цэркваў адкрыта дарога –
Набі хоць гузак на ілбе
І з тым гузаком накіруйся да Бога,
Але разумееш, як ступіш з парога,
Што дурні – не тое, чаго не стае.

Гавораць пра мірнае неба,
А я і не быў на вайне!
А мне б ад задухі праветрацца   
       трэба, 
Каб пораху пах і звычайнага хлеба 
Па вельмі высокай цане.

Нас гоняць ў шчаслівае заўтра,
Ды ўсё ж немагчыма, не.
Ніколі шчаслівым не зробішся 
   гвалтам,
Як сонца ніколі не стане квадратам,
Як прага свабоды не растае…

Усевалад Сцебурака.

У тое, што ў Беларусі 
самы вялікі крызіс эпохі 
Лукашэнкі, не верыць 
толькі адзін чалавек – 

ён сам. З ягоных амаль штодзённых 
выступаў нам вядома, што гэта мы 
з вамі той крызіс і справакавалі. 
Кінуліся ўсё скупляць-раскупляць, 
а потым памчаліся за мяжу купляць 
новыя (патрыманыя) аўтамабілі. 
Няшчасныя панікёры!

Гэту думку стараецца развіць 
і беларускае тэлебачанне. Яно 
не адстае ад свайго гаспадара: 
той жа заказвае музыку і плаціць 
за тое ладныя грошы, чаму ж не 
збрахаць пад яе нешта вясёлае. 
Вось і расшукваюцца па свету 
суразмоўцы, хто здольны (пэўна, 

за нямалыя грошы) пахваліць стан 
справаў у сённяшняй Беларусі. 

Нарэшце ў сярэдзіне верасня 
кіраўнік краіны аб’явіў, што ўсё 
самае страшнае мінула і наступіла 
стабілізацыя. Нават беларускі 
рубель пачаў умацоўваць свае 
страчаныя пазіцыі. Толькі страціў 
ён за паўгода тысячы і тысячы, а 
ўмацоўваецца па пяцьдзясят рублёў 
на тыдзень.

У свеце шукаюцца любыя грошы, 
якія б здолелі адтэрмінаваць 
канчатковы развал краіны. Няхай 
гэта Кітай ці ЕўраЗэс, “казёл” Бароза 
ці Абама – калі ты можаш даць 
грошы, то давай хутчэй і будзеш 
найлепшым сябрам. Пра тое, 
што тыя грошы трэба эфектыўна 

выкарыстаць менавіта на рэформы 
нежыццяздольнай эканомікі, а 
некалі аддаць з працэнтамі, ніхто і 
не думае.

Калі ж зірнуць, куды тыя грошы 
ідуць, то не скажаш пра іх разумнае 
выкарыстоўванне. Прыкладам, ужо 
больш тыдня ідуць паведамленні з 
расейскага палігона ў Ашкулуку. Тут 
5 000 беларусаў паказваюць усяму 
свету эфектыўнасць навейшай 
зброі. Сотні БМП і дзесяткі 
верталётаў, якія працуюць не на 
паветры, штодзённа спальваюць 
тоны паліва. І толькі адзін стрэл 
з той зброі каштуе мільёны 
беларускіх рублёў. 

Але рэжым ужо не можа 
спыніцца. Замест таго, каб у 

цяжкія крызісныя часы ўрэзаць 
выдаткі на сваю абслугу, зацягнуць 
пояс хаця б на адну дзірку тужэй 
чыноўнікам, ён працягвае пір у час 
чумы. Працягваюць фінансавацца 
гіганцкія праекты, ствараюцца 
новыя. Усё павінна сведчыць, што 
жыццё нармальна працягваецца. 

А што беларусы? Ім замест 
абяцанага 500-даляравага 
штомесячнага заробку далі 
500-тысячную разавую 
кампенсацыю. А па прэзідэнцкіх 
перадвыбарчых абяцанках перад 
наступнымі “выбарамі” заробак 
будзе ўжо 1000 даляраў у месяц!

Тым часам Беларусь стаіць перад 
прорвай.

Г.Станкевіч. 

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	рэдакцыі	аб	гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.	
Калі	не	жадаеце	атрымліваць,	
то	таксама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	абвесткі	патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	 па	 абароне	 права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

АБ’ЯВА

Наступіла каляндарная восень, і разам з пер-
шым верасня пайшла праца школьнікаў у калгасах 
(ці як іх там сёння яшчэ называюць РКУПСХП – а 
па сутнасці яны калгасамі і засталіся.) Пяцігарскія 
дзеткі таксама не супраць дапамагчы сваім шэфам. 
Яны з радасцю прынялі прапанову паўдзельнічаць 
у зборы лісця парэчак. І ў панядзелак 5-га верас-
ня ім аб’явілі, што з серады яны пойдуць у калгас. 
Але ж якраз з серады, згодна даўгатэрміноваму 
прагнозу надвор’я, што аб’яўлялі па тэлебачанні, 
надвор’е сапсуецца. І той прагноз аказаўся на дзіва 
дакладным. Ужо ў 12-00 у сераду пайшоў дождж. 
Вядома было, што ён не перастане і ў чацвер. Але 
школьнікі зноў прыйшлі на працу, бо ім ніхто не 
аб’явіў пра яе адсутнасць. Магчыма, начальству 
думалася, а раптам дажджу не будзе? Але тое “рап-
там” у калгасным жыцці дужа частае. Раптам ла-
маецца тэхніка, раптам не стае паліва, раптам ідзе 
дождж…

Хаця, у другіх краях трохі інакш. Прыкладам, 
калі я яшчэ ў 1991-м годзе праходзіў стажыроўку 
ў Нямеччыне, мой гаспадар парой аб’яўляў 
мне:”Георгі, сёння ў столькі гадзін пойдзе дождж. 

Пастарайся да гэтага часу скончыць працу на полі і 
вярнуцца ў двор.” Спачатку я скептычна ўсміхаўся 
ў адказ: ”Маўляў, знаем мы пра ваш дождж. Пэўна, 
хочаш, каб я інтэнсіўней папрацаваў.” Але, калі 
ягоны прагноз спраўдзіўся некалькі разоў запар, 
я запытаўся, адкуль у яго такі дакладны праг-
ноз. Той патлумачыў, што ў Нямеччыне гэта не 
навіна, і для ўсіх прадпрыемстваў, якія залежаць 
ад надвор’я, метэаролагі перадаюць дакладны 
прагноз надвор’я на бліжэйшы час. Акрамя таго, і 
ў гэтым я сам хутка пераканаўся, кожны чалавек 
можа ўбачыць той прагноз у навінах цэнтраль-
нага канала нямецкага тэлебачання. Там, як і ў 
беларускіх навінах, дэманструюць карту надвор’я, 
але за “маленькай” розніцай: гэта карта надвор’я 
ў немцаў рухомая. Яна паказвае, дзе, у якой част-
цы Нямеччыны (якая амаль удвая большая за 
Беларусь) і ў які час будуць ападкі. Той час мяня-
ецца пагадзінна, і ў адпаведнасці са зменай часу 
пагадзінна мяняецца карта надвор’я. Па карце ру-
хаюцца франты, хмары, чаргуюцца дождж і сонца. 
Кожны грамадзянін краіны ведае, як яму сплана-
ваць свой дзень і што апрануць і перад абедам, і ў 

абед, і пасля яго.
Калі ж нам паказваюць карту надвор’я Беларусі, 

дзе намалёвана на цэлы дзень ці цэлую ноч соней-
ка ці дождж, прыходзіцца толькі ўсміхацца. Зноў-
такі нас трымаюць за дурняў. Што каштуе, зрабіць 
такі прагноз, як у немцаў: дзе бачна, што ранкам 
праз Бешанковічы пройдзе фронт, а далей да 12.00 
будзе хмарна, але без ападкаў, а потым выгляне 
сонца. Сучаснае абсталяванне спадарожнікаў даз-
валяе тое рабіць без вялікай фантазіі. Ды мусіць 
фантазія нашых чыноўнікаў заканчваецца там, дзе 
пачынаецца ўласная карысць. А на карысць дзеля 
грамадства яны ніяк не разлічаны.

Г.Станкевіч.

У сувязі з праблемай размяшчэння 
газеты “Крывінка” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя грамад-
зяне могуць яе спампаваць са старонкі: 
http://kamunikat.org/kryvinka.html , 
што у каталагу “Пэрыёдыка” для далейша-
га выкарыстання. 

ПЕРАД ПРОРВАЙ

Нарэшце надвор’е паспрыяла, 
і мне з дзеткамі ўсё ж прыйш-
лося дабрацца да плантацыі 
чорных парэчак у “АграВітВіне”. 
Устаноўка нам была дадзена 
простая: збіраць непашкоджа-
ныя лісты парэчак на гарбату 
(чай). Любыя кропачкі на лістах 
не дапускаюцца, маўляў, гарба-
та тая ідзе кудысьці далёка на 
экспарт. Настаўнікаў жа былы 
старшыня калгаса, а цяперашні 
аграном Чашынскі М. папрасіў 
сабраць у лесе хоць колькі ліста 
маліны, як неабходнага кампа-
ненту для прыгатавання экс-
партнага напою. Лістоў тых мы 
назбіралі па мяшку за нейкую 
гадзіну, а калі выйшлі да дзетак 
на поле, то ўбачылі, што яны 
сядзяць на ўскрайку і адпачы-
ваюць. На маё запытанне, ці 
шмат яны ўжо сабралі парэч-
кавага ліста, яны адказалі, што 
збіраць яго няма вялікага сэнсу. 

Бо, па-першае, ліст амаль увесь 
у кропачках і знайсці зялёна-
га ліста амаль немагчыма. А, 
па-другое, і тое галоўнае, ніхто 
з школьнікаў не ведае колькі 
яны таго ліста ўжо сабралі за 
папярэднія дні, і што ім будуць 
за тое плаціць. Усімі праўдамі і 
няпраўдамі і асабістым прыкла-
дам нам удалося запэўніць дзе-
так, што за гэту карысную пра-
цу нам несумненна заплацяць. 

Толькі ж самім у тое не надта 
верылася. Бо на полі да канца 
рабочага дня(13.00) з началь-
ства так ніхто і не з’явіўся. І 
калі мы пакідалі рабочае мес-
ца на аўтобусе, то пры даро-
зе сіратліва застаўся ляжаць з 
дзесятак мяхоў, напоўненых 
экспартнай прадукцыяй. Ні 
квітанцыі, ні другой паперкі аб 
тым, што мы сабралі некалькі 
кілаграмаў сыравіны, ніхто з 
нас не атрымаў, а таму і не ве-

дае, колькі ж ліста сабралі ў 
гэты дзень. Мне падаецца, што 
ён не вельмі каму і патрэбен, 
той ліст. 

Я ж згадваў і расказваў дзет-
кам, што калі ездзіў на заробкі 
ў Нямеччыну і працаваў на пра-
полцы, то напрыканцы кожнага 
тыдня – у пятніцу – гаспадыня 
выносіла грошы і разлічвала 
кожнага работніка. І ў паняд-
зелак кожнаму хацелася праца-
ваць з падвоенай энергіяй. На 
ўборцы ж вінаграду разлік быў 
нават штодзённы. 

Зразумела, што ў нашай “пера-
давой” сельскай гаспадарцы па-
дыходы зусім іншыя. Яна атры-
мала ў спадчыну ад калгасаў усе 
ягоныя болькі, ды й дабавіла 
свае новыя. Несвоечасова 
разлічвацца за працу, недаплоч-
ваць, не ўзважваць прадукцыю 
– усё тое адбівае ўсялякую ах-
воту звязвацца з сучаснымі 

сельгаспрадпрыемствамі. Вось 
і разлічваюць яны толькі на 
дармавую рабочую сілу дзетак-
школьнікаў ды студэнтаў. 

Можна дадаць колькі слоў 
і пра стан самаго калгаснага 
ягадніка. Яму толькі гады два 
ці тры, а кусты парэчак цалкам 
зарослыя травой. Месцамі ся-
род радкоў культурных раслін 
сустракаецца …лаза, толькі 
не вінаградная, а звычай-
ная. Міжрадкоўе таксама мае 
страшненькі выгляд: скрозь 
пырнік ды асот. Выглядае на 
тое, што ягадніку бракуе на 
сапраўднага гаспадара. Як і 
ўсёй нашай сельскай гаспадар-
цы. Бо людзі, якія кіруюць ёй – 
прыйшлі на час, пад прынукай. 
А, як вядома, на чужой зямлі 
незацікаўлены чалавек прадук-
цыйна працаваць не стане.

Г.Станкевіч.

“Сонца ніколі 
не стане 

квадратам…”

ЧАСТКА ДРУГАЯ. На працы ў “АграВітВіне”

МЕРКАВАННЕ РЭДАКТАРА

У ЦЭНТРЫ ЎВАГІ



2 СТАР.№11 ВЕРАСЕНЬ 2011 ГОДА                                                                     

Таргі на дадатковай фінансава-валютнай 
біржы паказалі сапраўдны стан рэчаў. То бок, 
даляр у верасні каштуе ў тры разы вышэй, 
чымся паўгода таму  напрыканцы першага 
квартала 2011-га года. Ды тое было вядома і без 
таргоў, варта было зірнуць на кошты ў ганд-
лёвых кропках. Тыя кошты на ўсе, як прамыс-
ловыя, так і харчовыя тавары ў параўнанні з 
сакавіком выраслі ў тры-чатыры і больш разы. 
Толькі ці на ўсе? Не, кошт на бальшыню відаў 
сельскагаспадарчай прадукцыі застаўся на ра-
нейшым узроўні, а, прыкладам, бульба, наогул 
патаннела. 

Напрыканцы верасня гандляры лічаць за 
шчасце прадаць васьмікілаграмовае вядро дру-
гога хлеба за 15 000 беларускіх рублёў – менш 
чым за два даляры. І вымушаны саступаць 
пакупнікам і прадаваць за 12 -13 000. Увес-
ну такое вядро каштавала 25 000 рублёў, або 
больш за 8 даляраў. 

Такая сітуацыя з бульбай склалася з-за вы-
сокага ўраджаю гэтага прадукта. З аднаго боку 
высокі ўраджай бульбы не можа не радаваць 
вытворцаў. Але закупачная цана на гэты пра-
дукт, якая кантралюецца дзяржавай, робіць 
іхнюю працу дармавой. У каторы раз дзяржа-

ва, якую цалкам увасабляе наш нязменны з 
1994-га года прэзідэнт, выкручваецца з цяж-
кога становішча за кошт самай беднай часткі 
насельніцтва. 

А вось кошт бульбы ў дзяржаўных крамах у 
два разы вышэйшы, чым на рынку. Тыя прада-
юць кіло бульбы за тры тысячы з гакам, то бок 
васімікіляграмовае вядро – тыя ж 25-30 000. 

Даўно вядома, што сённяшняй беларускай 
уладзе патрэбны паслухмяны бедны народ. 
Толькі тады ім можна пакіраваць метадам пугі і 
перніка. А таму вытворцу бульбы – а гэта ўвесь 
працоўны беларускі народ – у чарговы раз ста-
вяць на калені. Яго коштам, на ягонай спіне хо-
чуць выехаць з крызісу. Не ўразаючы заробкі 
чыноўнікам, не перасоджваючы іх на ровары, 
не содзячыся на дыету, не змяняючы ў корне 
палітыку, якая прывяла да такога стану рэчаў, 
сённяшняе кіраўніцтва Беларусі чарговы раз 
дэманструе сваю незацікаўленасць лёсам свай-
го народа, яго бяднейшай часткі, паказушна 
“клапоціцца” аб ім. А грошы ў выглядзе 500 000 
рублёў на набыццё, нібыта, бульбы, з’яўляюцца 
косткай, якую кідаюць галоднаму сабаку, каб 
ад яго адчапіцца.                 

Л.Паўлава.

КОСТКА ДЛЯ САБАКІ

Пра шкоду, якую 
прыносяць шэршні, я пісаць 
не буду. У апошнія гады 
колькасць гэтых насякомых 
заўважна ўзрасла. Яны 
з’явіліся амаль у кожным 
сельскім доме. Прынамсі, 
я вяду з імі змаганне ўжо 
гады чатыры. Пакуль што ў 
неаб’яўленай вайне ніводзін 
з бакоў не перамог, але 
тое, што шэршні перасталі 
мне перашкаджаць, само-
сабой заслугоўвае ўвагі. У 
некаторыя гады яны значна 
шкодзілі яблыкі і грушы, 
прычым выбіралі самыя 
смачныя гатункі. 

Мой метад барацьбы 

вельмі просты. У звычайную 
паўлітровую шкляную 
бутэльку я наліваю 150-200 
грамаў падсалоджанай вады 
і дадаю лыжку варэння. 
Замест апошняга ідэальна 
падыходзяць і паданкі 
сліваў ці салодкіх грушаў. 
Прыгатаваныя “лекі” я 
стаўлю блізу таго месца, 
дзе лётаюць гэтыя злыдні. 
Як правіла, праз тыдзень 
бутэлька бывае запоўнена 
больш чым напалову. 
Калі лёт драпежнікаў 
працягваецца, працэдуру 
можна паўтарыць. 

Той, хто трымае пчолы, 
ведае пра гэты метад 

барацьбы. Як толькі наступае 
другая палова лета, кожны 
пчаляр выстаўляе падобныя 
пасткі каля кожнага вулля. 
У іх трапляюць толькі тыя, 
хто любіць дармавінку: 
найбольш восы. Але шэршні 
складаюць ім дастойную 
канкурэнцыю. 

Механізм дзеяння 
пасткі геніяльна просты. 
Аса або шэршань у пошуках 
салодзенькага спускаецца 
праз гарлавіну бутэлькі, а 
вылецець назад ім замінаюць 
іхнія ж крылы. Абяссіленыя, 
зладзеі падаюць у сіроп і 
гінуць.

У.Ліпскі. 

АСЦЯРОЖНА, ШЭРШНІ!

Каля скрыжавання вуліц Гагары-
на і Савецкай у самым цэнтры 
Бешанковіч ёсць вельмі небяспеч-

нае месца. Калісьці ў савецкія часы пад дарогай 
для адвода вады тут паклалі замест суцэльнай 
жалезабетоннай трубы некалькі кольцаў з таго 
ж матэрыялу. Яны спраўна служылі некалькі 
дзесяцігоддзяў. Але, так як у гэтым свеце 
ўсё тленнае, падаліся і кольцы. На іх стыках 
утварыліся небяспечныя ямкі-прорвы. Калі 
туды трапіць нагой – можна зламаць нагу. Калі 
колам аўтамабіля – можна зламаць аўтамабіль.    

Гэта пастка ўзнікла яшчэ ў мінулым годзе.
Сёлетняй вясной яна значна пашырылася. За 
лета і восень пераўтварылася ў вельмі небя-
спечную.

Ці ведаюць пра яе мясцовыя ўлады? Не-
сумненна, ведаюць. Якія крокі яны робяць, каб 
зліквідаваць пастку? Аніякіх. Наша паліцэйска-
чыноўніцкая дзяржава мае сродкі толькі для 
ўтрымання чыноўнікаў ды амапаўцаў. Сродкаў, 
каб утрымліваць у мала-мальскі прыгодным 
стане тое, чым карыстаецца народ у поўным 
сэнсе гэтага слова – няма. Пабітыя ходнікі, такі 

ж асфальт на бальшыні вуліц ці яго поўная ад-
сутнасць тлумачацца не толькі крызісам. Пра 
крызіс загаварылі толькі год-два таму, а ўсё 
вышэйпералічанае сабралася за дзесяткі гадоў 
савецкай і цяпер ужо за 20 гадоў незалежнай, 
але з савецкім нутром, Беларусі. І не хутка 
наступіць час, калі мы прыдадзім нашаму за-
нядбаламу мястэчку больш-менш прывабны 
выгляд. Не пры гэтай уладзе. Хіба што чарго-
выя “Дажынкі”, да якіх хоць нешта робіцца, 
дапамогуць цалкам збанкрутаванай уладзе. Ёй 
пастаянна бракуе на грошы, калі размова ідзе 
пра народную патрэбу, і заўсёды хапае, каб 
набіць свае кішэні.

М.Васільеў.  
P.S. Ад рэдакцыі. Пастку можна зліквідаваць, 

калі скласці ліст-зварот да старшыні райвы-
канкама ад некалькіх грамадзян. Такі парадак 
прыняты ў нашай дзяржаве. Пакуль нешта не 
заўважаць людзі, улада можна бяздзейнічаць. А 
калі нехта ад “народа” напіша ліст чыноўнікам, 
то развернецца бурная дзейнасць, і праз месяц 
вам дакладуць пра тое, як адрэагавалі на ваш 
ліст. 

Да юбілею вайны 1812-га года
У наступным годзе ў раёне будзе 

шырока адзначацца 200-годдзе вай-
ны Напалеона з Расейскай імперыяй. 
Ужо сёння для мерапрыемстваў пра-
пануюцца такія загалоўкі: “200-год-
дзе перамогі ў Айчыннай вайне”, 
“Старонкі слаўнага 1812-га года” і інш. 
Але давайце хаця б праз 200 гадоў раз-
берамся, хто з кім і, галоўнае, за што 
ваяваў у той далёкай вайне, і ці быў 
1812-ы “слаўным” годам для беларусаў.

Пачнем з таго, што ўспомнім: у 
1793-м зямля Беларусі была цалкам 
захоплена Расейскай імперыяй, якой 
Вялікае Княства Літоўскае паспяхова 
супраціўлялася больш за 300 гадоў. 
І сказаць, што нашы землі ўвайшлі 

ў склад Расеі ў выніку трох падзелаў 
Рэчы Паспалітай дабраахвотна, ніяк 
не выпадае. Бо ў тых трохсотгадовых 
кровапралітных войнах з Расейскай 
імперыяй усходнія рэгіёны ВКЛ гублялі 
да дзвюх трэціх(!) насельніцтва. (Як 
у вайне 1554 –1667 г.г.) І зусім нату-
ральна, што значная частка жыхароў 
беларускіх земляў сустрэла Напалеона 
гасцінна як вызваліцеля. З ім звязваліся 
і нейкія надзеі на ўзнаўленне ВКЛ. У 
арміі Наполеона дабраахвотна ваявалі 
дзесяткі тысяч беларусаў. Зразумела, 
што яшчэ болей іх ваявала (але ж пры-
мусова!) на баку Расейскай імперыі, у 
чыю армію рэгулярна пастаўляліся рэ-
круты з толькі што заваяваных земляў. 

Расейская прапаганда малявала На-
палеона крыважадным агрэсарам, 
нейкім апакаліптычным зверам. Хаця 
ў “акупаванай” войскамі Напалеона 
Вільні рэгулярна ішлі балі і нікому 
галоў не секлі. 

Іншая справа, што любая вайна нясе 
сапраўднае гора простаму чалавеку. 
Бо ўвесь яе цяжар ложыцца на яго-
ныя плечы. І так як напалеонаўскія 
войскі пачалі забіраць у насельніцтва 
харчы і фураж, каб пракарміцца, яны 
сутыкнуліся з упартасцю беларуска-
га селяніна. У той час яшчэ не было 
“кіруючай і напраўляючай сілы са-
вецкага грамадства” – камуністычнай 
партыі, якой прыпісваецца ўся заслуга 

Перамогі ў Вялікай Айчыннай вай-
не. Але партызанскія атрады ўзніклі 
ў вайну з Напалеонам як самаахова 
насельніцтва. 

Існуе показка пра тыя падзеі, якая, 
на мой погляд, найбольш яскрава 
адлюстроўвае адносіны да той вай-
ны простага люду. Калі ў селяніна-
беларуса запыталі, чыёй перамогі ў 
вайне ён жадае, той адказаў прыкладна 
так: “Няхай пранцузы прагоняць ма-
скалей так далёка, каб самі потым на-
зад не вярнуліся”. 

Так што няхай сабе Расея святкуе 
“перамогу” у той далёкай вайне, а 
вось нам, беларусам, ад вялікіх ура-
чыстасцей трэба б устрымацца. Бо 

аніякай перамогі для ў чарговы раз 
разграбленых беларускіх земляў падзеі 
1812-га года не прынеслі. Чарговая 
вайна ў інтарэсах Расейскай імперыі 
на беларускіх абшарах скончылася для 
нашага народу значнымі стратамі як 
людскімі, так і матэрыяльнымі. 

Што датычыцца сапраўды слаўных 
падзей у беларускай гісторыі, дык 
яны ёсць і іх багата. Толькі чаму не 
святкуе сучасная ўлада свае святы, а 
настойліва прымазваецца да святаў 
вялікаімперскіх, зразумела: раб вельмі 
шануе свайго былога гаспадара. Недар-
ма ж ён запазычыў у яго мову, культу-
ру і звычкі. 

Г.Станкевіч.    

Трыццаць школьнікаў з 
Астровенскай СШ за 
чатыры дні сабралі на 

полі РКУПСХ “Астроўна” 13,5 
тон бульбы. Аб гэтым паведаміла 
“Зара” ад 20.09. у асобе А.Шыёнак. 
У артыкуле падкрэслена, што 
лепш за ўсіх папрацавала адна 
дзяўчынка-сямікласніца(!!!) – 
Наташа Новікава, якая сабрала 
амаль дзве тоны бульбы. Не на 
шмат адсталі ад яе яшчэ пяць 
дзяўчынак і адзін хлопчык. 

Я пачаў аналізаваць прыведзе-
ныя факты  і заняўся нескладанай 
арыфметыкай. Калі сямёра гэтых 
дзяцей назбіралі па паўтары-
дзве тоны бульбы, то выходзіць, 
што яны сабралі амаль усе 13,5 
тон. А што тады рабілі іншыя 23 
маладыя працаўнікі? Яны што, 
валялі дурня ці хадзілі ў калгас 
праз тры дні на чацвёрты? І якая 
малайчына гэтая дзяўчынка-
сямікласніца! Ці не так? .

Не, якраз наадварот. Калі я 
чытаю падобныя ўрачыстыя 
радкі-рэпартажы нашых 
карэспандэнтаў з калгасных 
палёў, мне заўсёды становіцца 
сорамна. Сорамна за гэтых 
карэспандэнтаў, за нашу краіну, 
за яе кіраўнікоў, ды й за ўсіх 
нас з вамі. За тых, хто не раз-
умее, што дзеці на калгасным 
полі, якія займаюцца цяжкой 
ручной паднявольнай працай у 
21-м стагоддзі – гэта сапраўдная 
ганьба для краіны. Бо яны не на-
бываюць тут аніякага вопыту 
нейкай кваліфікаванай працы. 
Бо яны псуюць тут сваё і так кво-
лае здароўе. Бо іх адрываюць ад 
вучобы, і яны адстаюць ад пра-
грамы. Яны ці не ўпершыню тра-

пляюць у абстаноўку, якая зусім 
не такая, пра якую расказваюць 
на ўрачыстых уроках. Бо вучні 
даведваюцца, што, аказваецца, у 
нашых сельгаспрадпрыемствах 
пануе поўны бардак. Што тут 
можна праседзець на полі дзень 
і так і не дачакацца тэхнікі. Што 
сумленна заробленыя грошы 
за твае мазалі ты атрымаеш не-
своечасова, а можаш і зусім не 
атрымаць, бо ніхто тваю працу 
асабліва і не ўлічвае. Што наша 
сельская гаспадарка ніякая не 
перадавая, калі яна заснавана на 
працы дзяцей-малалетак.

 Дзе той кіраўнік, што вельмі 
любіць усіх беларускіх дзе-
так, які б растлумачыў, чаму 
ён за 17 гадоў “няспыннага ро-
сту і ўзняцця” ўсіх асноўных 
паказчыкаў так і не ўзняўся да 
забароны выкарыстоўвання 
дзіцячай і падлеткавай працы на 
калгасных палях? А для гэтага 
дастаткова аднаго ягонага ўказу. 

Прадпрыемствы, якія 
выкарыстоўваюць такую пра-
цу, мусяць або наладзіць 
механізаваны цыкл уборкі 
ўраджаю, або збанкрутаваць. 

І ўдвайне сорамна за пазіцыю 
грамадска-палітычнай газеты 
“Зара”, якая так і не стала неза-
лежнай, а засталася дадатковым 
органам райвыканкаму, пра што 
яна пісала цягам дзесяцігоддзяў 
адразу пад загалоўкам. Сёння на 
ейных старонках няма ніводнага 
артыкулу, які б сведчыў пра сваю 
пазіцыю газеты, пра незалежна 
праводзімую лінію, пра абаро-
ну правоў простага чалавека, 
пра на самой справе існуючыя 
праблемы. Скрозь прагляд-

ваецца лінія РВК, а значыць і 
ўсенародналюбімага прэзідэнта: 
паседжанні выканкамаўскіх 
камісій, фотаздымкі першых 
асобаў з нумара ў нумар, урачы-
стыя мерапрыемствы, дзе тыя ж 
асобы з’яўляюцца “вясельнымі” 
генераламі… 

А Наташы, дзяўчынцы-
сямікласніцы з Астровенскай 
школы, я хацеў бы пажадаць 
наступнае. Мілае дзіця! Зараз 
ты ў такім узросце, калі ў цябе 
ўсё наперадзе. Беражы сваё 
здароўе, добра вучыся. Калі ў 
цябе дапытлівы розум, то ты 
хутка зразумееш, што ў нашай 
краіне нешта не так. Беларускія 
дзеці павінны вучыцца, а не пра-
цаваць на цяжкой працы. А гэта 
стала для іх ужо нейкай дрэннай 
традыцыяй. Наташа, засвойвай 
усё тое, што напрацавала чала-
вецтва за сваю гісторыю. Калі 
ты будзеш разумнай, ты здолееш 
атрымаць такую прафесію, якая 
прынясе нашмат болей карысці, 
як для краіны, так і для цябе, 
чым збіранне бульбы на кал-
гасных палетках. Ведай, што ты 
зарабляеш на гэтай працы мно-
га менш, чым тое начальства, 
што просіць цябе папрацаваць, 
а само працуе толькі з алоўкам 
ды за камп’ютэрам і падлічвае 
твае вёдры. Ведай яшчэ, што 
еўрапейскія краіны, да якой на-
лежыць і наша Беларусь, даўно 
ўбіраюць бульбу машынамі. Там 
героямі становяцца не той, хто 
ўрукі сабраў больш за ўсіх буль-
бы, а той, хто здаровы, багаты і 
шчаслівы. Будзь такой і ты.

Г.Станкевіч.  

Завітаўшы напачатку верасня ў 
бешанковіцкія культтавары, я 
падышоў да стэлажу з велазапчаст-

камі. Убачыў спіцы ў веласіпедныя колы за 
100 рублёў і вырашыў набыць. Але аказала-
ся, што тыя спіцы да горных ровараў. Тады я 
спытаў, ці ёсць у продажы ланцугі і зорачкі. 
Зноў промах. Няма і нармальных пакрышак з 
камерамі. Наогул, па вялікаму рахунку ў гэтым 
вялікім дзяржаўным магазіне, які манапаліст 
у Бешанковічах, няма амаль нічога да ровараў. 
Самі ровары яшчэ набыць можна па цане 790 
000 рублёў за штуку. А вось з запчастак да іх 
у наяўнасці толькі тое, што ніколі не ламаецца. 

Узнікае законнае пытанне: чаму здараец-
ца такі стан рэчаў? І не як выключэнне, а як 
правіла. Беларусь жа мае свой велазавод у са-
мой сталіцы. І дзеля таго, каб прывезці тыя 
запчасткі не трэба ехаць за тры-дзевяць зямель 
у нейкі В’етнам і плаціць за запчасткі валютай. 
Ці мо наша райпо не ведае, што палова раён-
нага насельніцтва ездзіць на роварах? Ці мо 
для таго, каб набыць нейкую дробязь зноў-такі 
трэба тэлефанаваць на наўпроставую лінію 
першай асобе раёна? Маўляў, Канстанцінавіч, 

завязі ланцугі для веласіпедаў.
Насамрэч усё вельмі проста: так “працуе” 

славутая адміністрацыйна-камандная сістэма. 
У краінах з сапраўды рынкавай эканомікай 
пры адсутнасці нейкага тавару зараз жа 
ўключаюцца механізмы, якія забяспечваюць 
імгненнае напаўненне рынку. То бок утвора-
ная ніша запаўняецца з выгодай для грамад-
ства і для гандляроў, што пастаянна канкуру-
юць паміж сабой. У нас жа спачатку нехта з 
“вялікага” начальства павінен даручыць мен-
шаму начальству “адманіторыць” сітуацыю і 
дакласці наверх пра недахоп тавару. Потым 
збіраецца заяўка і праз два-тры тыдні, а то і 
месяцы – калі няма бензіну – за тым таварам 
едуць. Калі ж яго прывозяць, аказваецца, што 
нешта ў заяўцы наблыталі, і той тавар зусім 
нікому непатрэбны. 

Так ці не, але ў выніку пакутуе ўсё грамад-
ства. Заводы не маюць дастаткова заказаў і 
таму працуюць не на поўную моц, а на месцах 
не хапае элементарных рэчаў. І ўсё тое – заслуга 
адміністратыўна-каманднай сістэмы, любімага 
выпеставанага дзіцяці нашага кіраўніка.

Г.Станкевіч.

Шэфская дапамога ПАСТКА

КУПІЦЬ СПІЦУ Ў КОЛА
У ЦЭНТРЫ ЎВАГІ ВЫРАШЫМ ПРАБЛЕМУ

ГІСТАРЫЧНАЯ ПАДЗЕЯ
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ДЗЯРЖАЎНЫЯ І НАБЛІЖАНЫЯ ДА ЎЛАДАЎ СМІ РОБЯЦЬ УСЁ МАГЧЫМАЕ, КАБ ГЭТАЕ НЯВЕР’Е ТОЛЬКІ 
ЎМАЦОЎВАЛАСЯ. НАВЕШВАННЕ ЯРЛЫКОЎ, НЕДАГАВОРКІ, МАНІПУЛЯЦЫЯ ФАКТАМІ, А ТО І НЕПРЫХА-
ВАНАЯ ХЛУСНЯ — АФІЦЫЙНАЯ ПРЭСА, НАБЛІЖАНЫЯ ДА ЎЛАДАЎ ІНФАРМАГЕНЦТВЫ І ШТАТНЫЯ ПРА-
ПАГАНДЫСТЫ РОБЯЦЬ УСЁ МАГЧЫМАЕ, КАБ ПАСЕЯЦЬ НЕДАВЕР ДА АФІЦЫЙНАЙ ЖА ВЕРСІІ ПРЫЧЫН 
ТРАГЕДЫІ Ў МІНСКІМ МЕТРО. ПРЫКЛАДАЎ ШМАТ, ТАМУ СПЫНЮСЯ НА САМЫХ СВЕЖЫХ.

ЧАМУ Я НЕ ВЕРУ 
Ў АФІЦЫЙНУЮ ВЕРСІЮ ПАДЗЕЙ 11 КРАСАВІКА

У Вашынгтоне адбылася прэзэнтацыя дакла-
ду “Democratic Change in Belarus: A Framework 
for Action” (“Дэмакратычныя зьмены ў Беларусі: 
Рамкавая праграма дзеяньня”).

Гэты дакумэнт супольна падрыхтавалі экс-
пэрты Цэнтру аналізу эўрапейскай палітыкі і 
арганізацыі Freedom House. Даклад зьмяшчае 
рэкамэндацыі як заходнім палітыкам, так і бела-
рускай апазыцыі і грамадзянскай супольнасьці, 
што рабіць і як рабіць дзеля дэмакратычных 
пераменаў у Беларусі.

Аўтары дакладу зыходзяць з таго, што пазыцыі 
Аляксандра Лукашэнкі на сёньняшні дзень най-
слабейшыя і найбольш уразьлівыя, чым калі 
раней. Аналітыкі і экспэрты падкрэсьліваюць 
важнасьць скаардынаваных дзеяньняў Злучаных 
Штатаў і Эўрапейскага Зьвязу для рыхтаваньня 
беларускай будучыні без Лукашэнкі.

Даклад “Дэмакратычныя зьмены ў Беларусі” 
адыходзіць ад многіх ранейшых праграм, якія 
разглядалі палітыку Захаду ў адносінах да Беларусі 
ў прывязцы да расейскага фактару. “Заверша-
ныя няўдачаю захады Эўразьвязу напярэдадні 
мінулых выбараў у Беларусі даводзяць, што Лука-
шэнка ня здатны весьці сваю краіну ў Эўропу, 
– заявіў віцэ-прэзыдэнт Атлянтычнай рады Дэй-
ман Уілсан. – Ён ня будзе тым лідэрам, зь якім 
Злучаныя Штаты і Эўропа могуць працаваць для 
рэалізацыі рэформаў у Беларусі. Гэта безнадзей-
на. І, па-другое, даклад умацоўвае ў перакананьні, 
што нам сапраўды патрэбна палітыка ў адносінах 
да Беларусі, не такая палітыка, якая зьяўляецца 
адно нечым залежным ад нашай палітыкі ў 
адносінах з Расеяй. Я спадзяюся, што Вашынгтон 
і Брусэль ня трапяць у пастку – ня вырашаць не 
чыніць ціску на Менск, баючыся, што такі ціск 
будзе выштурхоўваць Беларусь у маскоўскія рукі”.

Рэгіянальны погляд на беларускую сытуацыю 
падаў у часе пятнічнай прэзэнтацыі дакладу 
намесьнік міністра замежных справаў Поль-
шчы Кшыштаф Станоўскі. Паводле яго словаў, 
у выпадку Беларусі як дыктатуры, што мяжуе 
з НАТО і краінамі Эўразьвязу, эўрапейская за-
ангажаванасьць матывуецца каштоўнасьцямі і 
аспэктам агульнай бясьпекі: “Першая прычы-
на – каштоўнасьці. Каштоўнасьці, якія мы ад-
стойваем, каштоўнасьці, якія так важныя для 
ЗША і для Эўропы і асабліва для такіх краінаў, 
як Польшча. Яшчэ адна прычына, – на працягу 
дзесяцігодзьдзяў мы лічылі, што нашая бясьпе-
ка зьвязаная з танкамі, з салдатамі ў амуніцыі, з 
ракетамі. Пазьней мы пачалі разумець, што бясь-
пека зьвязаная таксама з эканомікаю, асабліва ле-
тась мы пачалі лепш разумець, што нашая бясьпе-
ка наўпрост зьвязаная з тым, як кіруюцца краіны, 
з магчымасьцю людзей вырашаць свой лёс”.

Паводле Станоўскага, Польшча як краіна, што 
старшынюе цяпер у Эўразьвязе, чакае ад Беларусі 
“вызваленьня і рэабілітацыі ўсіх апазыцыйнікаў, 
пачатку перамоваў паміж афіцыйнымі асобамі 
і лідэрамі апазыцыі, а затым правядзеньня 
выбараў”:“І толькі пасьля сумленных выбараў 
можа быць выпісваньне чэкаў, ніякіх чэкаў 
да выбараў. Ніякіх перамоваў – да амністыі 
і рэабілітацыі. Гэта павінны быць асноўныя 
правілы”.

Заклік ніякім спосабам не падтрымліваць Лука-
шэнкавага рэжыму фінансава знайшоў падтрым-
ку ўва ўсіх выступоўцаў у часе прэзэнтацыі да-
кладу. Аўтары дакумэнту лічаць, што ні пры якіх 
абставінах МВФ не павінен даваць беларускім 
уладам новых крэдытаў. Прамоўцы ў Вашынгтоне 
таксама гаварылі пра неабходнасьць перашкодзіць 
Лукашэнку ў продажы актываў буйных беларускіх 
прадпрыемстваў для здабыцьця грошай на пад-
трыманьне жыцьцядзейнасьці рэжыму.

Падчас прэзэнтацыі гучалі пытаньні аб тым, 
што як прымусіць “апошняга дыктатара Эўропы” 
пакінуць сваю пасаду. Аўтарамі стратэгіі сыходу 
Лукашэнкі маюць быць самі беларусы, адзначыў у 
сваім выступе прэзыдэнт няўрадавай арганізацыі 
Freedom House Дэйвід Крэймэр:

“Канчатковая роля тут належыць народу 
Беларусі, але ёсьць і тая роля, якую мае адыграць 
Захад, і цяпер, я думаю, ёсьць унікальная маг-
чымасьць. Я маю на ўвазе, што Беларусь ніколі 
дасюль не сутыкалася з такім эканамічным 
крызісам, а гэта значыць, што Лукашэнка больш 
уразьлівы сёньня, чым калі раней. Я думаю, гэта 
відаць зь яго дзеяньняў і паводзінаў. Думаю, 
надышоў час працягваць чыніць ціск, не зьмяк-
чаць пазыцыі, бо пры далейшым ціску людзі 
ўнутры рэжыму могуць вырашыць: “Даволі, нель-
га далей ісьці гэтай дарогаю”. І я думаю, найбольш 
праўдападобны сцэнар, калі людзі ўнутры рэжы-
му скажуць, што такі шлях непрымальны, што ён 
ня можа доўжыцца, што нам патрэбныя пераме-
ны. Няпростым, але відавочным рашэньнем, 
каб паслабіць ціск, будзе для Лукашэнкі сыход. 
Куды ён сыдзе? Гэта яго праблема”. 

ГОСУДАРСТВО ЗАСТАВИТ БИЗНЕС ВЫВЕРНУТЬ КАРМАНЫ

НІЯКІХ ПЕРАМОВАЎ 
– ДА АМНІСТЫІ І 
РЭАБІЛІТАЦЫІ

 «Мы жылі ў мірнай, спакойнай, 
радаснай краіне»

На пяты дзень суда па справе тэрактаў 
дзяржаўнае агенцтва БелТА змясціла каментар 
пад загалоўкам «Яны ўзарвалі наша быццё». 
Артыкул вельмі характэрны, бо тут ёсць усё 
з вышэйпералічанага — ад маніпуляцый да 
ярлыкоў. Аўтар Максім Гілевіч пачынае з таго, 
што наўпрост называе абвінавачаных Кавалё-
ва і Канавалава тэрарыстамі. Хоць права такое 
мае толькі суд. І не дай бог «Нашай Ніве» такое 
напісаць -- нас бы зараз жа чакала папярэд-
жанне і штраф.

«Мы жылі ў мірнай, спакойнай, радас-
най краіне. Выбух у Віцебску здаваўся нам 
дзіцячым свавольствам. Выбух у Мінску на 
Дзень незалежнасці — хуліганствам, хай і за-
надта жорсткім. Выбух у метро паставіў кроп-
ку», — працягвае аўтар. Спецыфічнае, прызна-
юся, ўяўленне ў спадара Гілевіча пра спакой і 
радасць, калі паўсотні параненых у Віцебску 
і гэтулькі ж ў Мінску падаюцца яму ўсяго 
толькі свавольствам і хуліганствам. Што тут 
казаць пра такую «дробязь», як арышт сотняў 
дэманстрантаў і пасадка ў турму кандыдатаў 

у прэзідэнты ў дзень выбараў. Хіба што гэта 
ўжо стала нормай для «спакойнай і радаснай 
краіны».

Дробяззю для аўтара аказалася і злёгку 
зманіць пра ўвядзенне надзвычайных мераў 
бяспекі на масавых мерапрыемстваў. Ён сцвяр-
джае, што «краіна стала другой, падазронай» 
пасля 11 красавіка. Нагадаем жа яму, што 
турнікеты і металашукальнікі з’явіліся ў 2008 
годзе, пасля «хуліганства» каля стэлы на пра-
спекце Пераможцаў.

Далей Максім Гілевіч параўноўвае вынікі 
расследавання ўзарваных у 1999 годзе жылых 
дамоў у Маскве і поспехі беларускіх следчых у 
справе 11 красавіка. Ён цытуе жанчыну, што 
жыве ў адбудаваным на месцы маскоўскай 
трагедыі доме. Яна кажа, што жыве з пачуццём 
невядомасці, не ведаючы, дзе рване ў наступ-
ны раз. Аўтар з гонарам кажа, што «ў Мінску 
спрацавалі інакш». Што паміж выбухам і пер-
шым днём суда «ўсяго пяць месяцаў». Я адзін 
чагосьці не разумею? А як жа афіцыйная версія 
пра тое, што абвінавачаныя ўжо больш за дзе-
сяць гадоў адточвалі сваё чорнае майстэрства?

«У 2006-м галасаваў за Мілінкевіча»
Услед за БелТА адзначылася інфармагенцтва 

«Інтэрфакс». Гэта з ягонай падачы пайшла гу-
ляць на стужках навінаў інфармацыя пра тое, 
за каго ў 2006 годзе галасаваў абвінавачаны 
Канавалаў. Тут і пытанне да следчых, на-
вошта пра гэта пыталі ў часе допыту. Але 
яшчэ больш незразумела, навошта было 
публікаваць менавіта гэты эпізод з пратакола 
допыту, калі цудоўна вядома, што датычнасці 
ні Мілінкевіча, ні кагосьці з яго атачэн-
ня, ні ўвогуле апазіцыі да трагедыі ў метро 
няма? Чаму не надрукаваць, што Канавалаў 
быў у БРСМе? На мінулым тыдні журналіст 
дзяржаўнага тэлекананала ўжо абвінаваціў 
апазіцыйных актывістаў у спачуванні да 
тэрарыстаў. Складваецца ўражанне, што 
хтосьці не спыняе спробаў выкарыстаць тэ-
ракт для дыскрэдытацыі апанентаў. Ці можа 
адцягнуць увагу і падазрэнні ад сябе? У любым 
выпадку, усё гэта падазрона.

Сямён Печанко.

УКРЕПЛЕНИЕ БЕЛОРУССКОГО 
РУБЛЯ - «СОБАЧЬЯ ЧУШЬ»

ВАЛЮТНЫ КРЫЗІС

СУДОВЫ ПРАЦЭС СУСВЕТ ПРА БЕЛАРУСЬ

НАША ЎЛАДА

Наше государство никогда, даже 
в лучшие годы, не стеснялось до-
ить бизнес, выманивая деньги на 
нужды страны. Теперь же, в пери-
од кризиса, власть всерьез берет-
ся за «раскулачивание». «Бизнес, 
предприятия и физические лица, 
успешно работающие, должны 
понимать, что сейчас государству 
надо подставить плечо. Мы имеем 
беспрецедентный рост цен», — за-
явил президент. Все доходы, свя-
занные с ростом цен, необходимо 
направить на меры социальной 
защиты населения: «Это касается 
как бюджета, так и коммерческих 
организаций. Там, где образуют-
ся сверхдоходы, эти сверхдоходы 
должны быть изъяты». 

Но на самом ли деле белорус-
ский бизнес жирует, пока народ и 
власти переживают тяжелые вре-
мена? 

«Бизнес делится с государством 
через уплату налогов. В Беларуси 
самая высокая налоговая нагрузка 
среди стран — партнеров Тамо-
женного союза России, Казахста-
на. Так что еще нужно государству 
от бизнеса?», — недоумевает пред-
седатель правления Союза пред-
принимателей и нанимателей име-
ни М.Кунявского Георгий Бадей. 

Ряд бизнесменов, по мнению 
главы Клуба финансовых директо-
ров Андрея Карпунина, действи-

тельно могли получить сверхдохо-
ды в период нынешнего кризиса, 
— например, от экспорта белорус-
ских продуктов питания. «С точки 
зрения контролеров большинство 
импортеров в период апреля-мая 
также получило сверхдоходы. Они 
в марте привезли товар, в себе-
стоимость которого был заложен 
курс 3 тысячи рублей за доллар. 
Но впоследствии при реализации 
этого товара они провели перео-
ценку, заложив курс 6 тысяч, и по-
лучилось, что у них 100% наценка 
и 100% рентабельности. Конечно, 
многие субъекты хозяйствования, 
может быть, заработали на раз-
нице цен больше, чем могли бы 
при стабильной экономической 
ситуации. Но это был кратко-
срочный всплеск. Никто не гово-
рит о сверхдоходах предприятий 
в долгосрочном периоде. В конце 
концов, высокий размер прибыли, 
полученный в течение несколь-
ких месяцев, может, лишь покрыл 
убытки прошлого года, только и 
всего», — отмечает председатель 
Клуба финансовых директоров. 

Глава Белорусской научно-про-
мышленной ассоциации Алек-
сандр Швец считает, что кон-
тролирующие органы для начала 
должны внимательно проанали-
зировать финансовые результаты 
предприятий по отраслевому при-

знаку: «Если экспортеры суще-
ственно увеличили цены на вну-
треннем рынке, не соблюдали 
адекватность, то это должно быть 
проанализировано. Причем такие 
проверки надо провести в тех от-
раслях, где были наибольшие ри-
ски для субъектов хозяйствова-
ния. Не должно быть тотального 
контроля бизнеса всех форм соб-
ственности». 

По его мнению, «те государ-
ственные экспортеры, которые 
получили излишнюю выручку 
за счет роста цен, должны само-
стоятельно принять решение о 
каких-то добровольных взносах. 
Но принуждать частный бизнес 
делать отчисления — это не впол-
не законно». 

Карпунин убежден, что «в 
принципе неправильно бить не-
государственные предприятия в 
период, когда многие из них по-
теряли оборотный капитал, когда 
почти нет возможности для пере-
оснащения путем закупки техно-
логического оборудования, когда 
ставки по кредитам выросли до 
50% годовых». 

Но в сложившейся ситуации 
было бы большой наивностью по-
лагать, что в ходе выполнения по-
ставленной президентом задачи 
контролеры будут обращать вни-
мание на финансовые проблемы 

частных предприятий. Ведь даже 
в лучшие для экономики времена 
они не стеснялись назначать такие 
штрафы, которые иногда влекли 
за собой закрытие бизнеса. 

Несмотря на большой нако-
пленный «карательный» опыт, 
контролеры не станут придумы-
вать ничего оригинального, счи-
тают эксперты. В предыдущие 
годы КГК и налоговики так под-
наторели, что финансовая эф-
фективность проверок перестала 
зависеть от их количества. Так, 
по информации Комитета госкон-
троля, количество проведенных 
проверок в первой половине 2011 
года уменьшилось по сравнению с 
соответствующим периодом 2010 
года на 12,1%. Однако взыскано в 
бюджет денежных средств на 2,9% 
больше — 242,6 миллиарда ру-
блей. Сумма примененных адми-
нистративных штрафов достигла 
98,2 миллиарда. 

Именно через систему штрафов 
в период грядущей проверочной 
кампании контролеры и станут 
прежде всего заставлять бизнес 
делиться с государством, причем 
придираться будут к любым мело-
чам, даже к неумышленному нару-
шению правил документооборота 
или бухгалтерского учета. 

Андрей КОЖЕМЯКИН.

БЕЛОРУССКИЙ БИЗНЕС ПРЕБЫВАЕТ В ЛЕГКОМ ШОКЕ. АЛЕКСАНДР ЛУКАШЕНКО КАК МИНИМУМ ДО КОНЦА ГОДА 
ОТМЕНИЛ МОРАТОРИЙ НА ПРОВЕРКИ, ОБЪЯВИВ КАМПАНИЮ ПО ИЗЪЯТИЮ ДЕНЕГ В ПОЛЬЗУ ГОСУДАРСТВА. ТЕ-
ПЕРЬ СУБЪЕКТЫ ХОЗЯЙСТВОВАНИЯ ЖДУТ НАСТУПЛЕНИЯ АРМИИ КОНТРОЛЕРОВ И ВЗЫСКИВАНИЯ ШТРАФОВ, 
ДОПОЛНИТЕЛЬНЫХ НАЛОГОВ ИЛИ ПРИНУДИТЕЛЬНЫХ РАЗОВЫХ ОТЧИСЛЕНИЙ.  

Напомним, что в результате 
торгов на допсессиях Белорусской 
валютно-фондовой биржи рыноч-
ный курс белорусского рубля по 
отношению к доллару и евро по-
немногу приближается к офици-
альному.

В чем секрет реанимации 
белорусской валюты? Экс-
руководитель Белорусской фон-

довой биржи Валерий Круговой 
убежден, что в административном 
влиянии. «То, что им говорят, то 
они и выставляют, понимаете? 
Все это ручное управление. Объ-
емы сделок на этих дополнитель-
ных сессиях торгов - мизерные. И 
уже это косвенно демонстрирует 
то, что имеет место администра-
тивное регулирование. Заявляют: 

белорусский рубль укрепляется, 
доллар падает. Ну не смешите вы 
людей! Во всем мире доллар рас-
тет, идет вторая волна кризиса. 
Доллар укрепляется повсемест-
но, а в одной маленькой Беларуси 
он, извините, ослабевает. Ну что 
сказать? Не нужно быть экспер-
том, чтобы сделать вывод, что все 
это - чушь собачья. Это чисто ад-

министративное регулирование. 
Только в отличие от других стран, 
где административное регулиро-
вание идет через принятие зако-
нов, через распоряжения, здесь 
по-прежнему действует телефон-
ное право. То же самое телефон-
ное право, только в экономике», - 
сказал эксперт в интервью «Радыё 
Свабода».

ЭКС-РУКОВОДИТЕЛЬ БЕЛОРУССКОЙ ФОНДОВОЙ БИРЖИ ВАЛЕРИЙ КРУГОВОЙ УБЕЖДЕН, ЧТО В СЕКРЕТ УКРЕПЛЕ-
НИЯ БЕЛОРУССКОГО РУБЛЯ В АДМИНИСТРАТИВНОМ ВЛИЯНИИ. БЕЛОРУССКИЙ РУБЛЬ УКРЕПЛЯЮТ ВРУЧНУЮ - С ПО-
МОЩЬЮ ТЕЛЕФОННОГО ПРАВА.
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МВФ ПРАДКАЗВАЕ КРАІНЕ ЦЯЖКІ ПЕРЫЯД ВЫПЛАТЫ ПА ЗНЕШНІХ АБАВЯЗКАХ. УЗРОВЕНЬ 
ЗНЕШНЯГА ДОЎГУ БЕЛАРУСІ ЗАСТАЕЦЦА КАНТРАЛЯВАНЫМ, АЛЕ ЗДОЛЬНАСЦЬ КРАІНЫ 
АБСЛУГОЎВАЦЬ ЗНЕШНІЯ АБАВЯЗАЦЕЛЬСТВЫ БУДЗЕ ЗАЛЕЖАЦЬ АД ДЗЕЙСНАСЦІ МЕР 
ЭКАНАМІЧНАЙ ПАЛІТЫКІ.

«БЕЛАРУСЫ МУСЯЦЬ ВЫЙСЦІ СУПРАЦЬ 
ДЫКТАТАРА АДЗІН РАЗ»

ЦІ НАДАРВУЦЬ БЕЛАРУСЬ 
ЗНЕШНІЯ ПАЗЫКІ?

Патрэбнасць краіны ў знешнім фінансаванні, па 
ацэнцы МВФ, будзе складаць 15,3 млрд. даляраў у 
2011 годзе, 13,4 млрд - у 2012 годзе, 14,1 млрд - у 
2013 годзе. Пры гэтым эксперты фонду звярта-
юць увагу на значны кароткатэрміновы доўг, што 
падвяргае Беларусь рызыцы, звязанаму з пралан-
гацыяй доўгу. На пагашэнне гэтага доўгу Беларусі 
ў гэтым годзе спатрэбіцца 5300000000 даляраў, у 
2012 - 4,9 млрд, а затым у перыяд з 2013 па 2016 - па 
4,8 млрд.

Згодна з базісным сцэнарам, агульны аб’ём 
знешняга доўгу будзе працягваць расці ў 
сярэднетэрміновай перспектыве. Таму, лічаць у 
МВФ, неабходна рашучая комплексная прагра-
ма рэформаў, каб узмацніць здольнасць Беларусі 
абслугоўваць свае абавязацельствы.

Паводле ацэнкі фонду, патэнцыял пагашэн-
ня запазычанасці Беларусі будзе заставацца да-
статковым, хоць буйное павелічэнне знешняй 
запазычанасці паказвае на наяўнасць істотных 
рызык.

Пагашэнне Беларуссю крэдытаў МВФ дасягне 
піка ў 2013 годзе (1,7 млрд даляраў), акрамя таго, 
існуюць значныя патрэбнасці ў абслугоўванні 
запазычанасці перад іншымі крэдыторамі. Буйны 
дэфіцыт фінансавання ў базіснай сцэнары павінен 
быць папоўнены альбо знешнімі пазыкамі, аль-
бо продажам актываў. З іншага боку, у рамках 
прапанаванага пакета мер суадносіны знешня-
га доўгу да ВУП перавысіць 70% ВУП у бягучым 
годзе, але ў сярэднетэрміновай перспектыве яго 
траекторыя будзе змяншальнай (55% ВУП у 2016 
годзе). Дэфіцыт фінансавання, прагназуемы ў сцэ-
нары карэкціроўкі на 2012-2014 гады, можа быць 
папоўнены спалучэннем продажу актываў і двух-
баковай і шматбаковай фінансавай падтрымкі, па-
тэнцыйна з удзелам МВФ.

Найбольш сур’ёзны рызыка для патэнцы-
ялу пагашэння запазычанасці Беларусі ва 
ўнутрыэканамічным сектары вынікае з магчымасці 
пачатку спіралі гіперінфляцыі ў выпадку спробаў 
паменшыць наступствы крызісу шляхам пасла-
блення палітыкі. Гэтыя рызыкі можна абмежаваць 
толькі пры рэалізацыі афіцыйнымі органамі паке-
та рашучых мер стабілізацыі.

Паводле ацэнак МВФ, банкаўскі сектар 
Беларусі таксама можа сутыкнуцца з сістэмным 
крызісам, калі будзе захоўвацца нявызначанасць у 
эканоміцы. І хоць ўзроўні канфіскацыі укладаў па-
куль застаюцца кантралюемымі, іх далейшае ска-

рачэнне можа выклікаць цяжкасці ў фінансаванні, 
асабліва ў дзяржбанках, што звязана з рызыкай 
нестабільнасці ў банкаўскім сектары, які таксама 
схільны значнаму рызыцы пралангацыі знешняга 
доўгу. Па дадзеных МВФ, кароткатэрміновы доўг 
складае больш за палову знешніх абавязацельстваў 
банкаўскай сістэмы, зніжэнне схільнасці за-
межных крэдытораў да рэфінансаванню 
кароткатэрміновага доўгу прывядзе да зніжэння 
валютнай ліквіднасці ў беларускіх банках.

Крэдытныя рызыка, па ацэнцы экспертаў, звя-
зана з узнікненнем цяжкасцяў ў пазычальнікаў 
з пагашэннем крэдытаў у замежнай валюце, 
паколькі валюта для іх недаступная. Гэты рызыка 
ў цэлым абмежаваны, паколькі крэдыты ў замеж-
най валюце складаюць толькі 22% усіх крэдытаў, 
але з’яўляецца некалькі павышаным ў некаторых 
замежных банках. Сукупная чыстая адкрытая 
пазіцыя банкаў у замежнай валюце была зачыне-
ная, але патрабаванні банкаў да НБРБ перавыша-
юць валавыя валютныя рэзервы.

«Комплексны пакет мер карэкціроўкі дасць 
магчымасць зменшыць многія з гэтых рызык і 
стабілізаваць банкаўскі сектар, але можа так-
сама ўзмацніць нагрузку на бюджэт і рызыкі 
павелічэння Неабслугоўваны крэдытаў. 
Рэалізацыя надзейнага пакета мер карэкціроўкі 
адновіць давер крэдытораў і дапаможа пазбегнуць 
рызыкі пралангацыі. Павышэнне ў рамках пакета 
мер працэнтных ставак па актывах ў рублях можа 
павысіць прывабнасць дэпазітаў у рублях для 
насельніцтва і дапамагчы спыніць іх скарачэнне «, 
- адзначаюць у МВФ, прызнаючы, што рэалізацыя 
пакета мер будзе таксама звязана з пэўнымі 
выдаткамі.

Па-першае, магчыма павелічэнне бюджэтных 
выдаткаў, так як ўзрасце кампенсацыя працэнтаў 
па крэдытах у рамках дзяржпраграм. Таксама існуе 
рызыка павелічэння  неабслугоўваных крэдытаў 
пры працяглым павышэнні працэнтных ставак. 
Гэта павелічэнне можа быць істотным, улічваючы 
буйную долю крэдытаў з якая плавае працэнт-
най стаўкай у агульнай суме несубсидируемых 
крэдытаў насельніцтва. Уніфікацыя абменнага 
курсу і пераход на плаваючы рэжым могуць такса-
ма выклікаць дадатковае выняцце дэпазітаў у ру-
блях для куплі зноў даступнай замежнай валюты, 
што паказвае на неабходнасць у жорсткай грашо-
ва-крэдытнай палітыцы для аднаўлення даверу да 
рубля, лічаць эксперты фонду.

«Па г н а ц ь 
д ы к т а т а -
ра можна. 

Але толькі тады, калі ўвесь 
народ аб’яднаецца. Тады 
трэба выйсці, але толькі 
адзін раз. І гэты адзін раз 
павінен стаць канцом гэта-
га чалавека, які здзекуецца 
з Беларусі, які давёў яе да 
такога стану», — заявіў Зя-
нон Пазняк у інтэрв’ю тэле-
каналу «Белсат».

Палітык называе са-
маю важнаю падзеяй у 
сваім жыцці абвешчан-
не незалежнасці Беларусі 
25 жніўня 1991 г. У гэты 

дзень Вярхоўны Са-
вет надаў Дэкларацыі аб 
суверэнітэце статус кан-
стытуцыйнага акту. «Гэта 
было нешта неверагоднае, 
калі пасля Савецкага Са-
юзу, пасля камуністаў мы 
выйшлі на свежае паве-
тра незалежнай дзяржавы. 
Гэта не перадаць словамі», 
— падзяліўся ўспамінамі 
старшыня Кансерватыўна-
хрысціянскай парты БНФ.

«Ёсць такое меркаванне: 
незалежнасць здабылі, а 
шчасця — не. Бо рэжым, які 
існуе ўжо 17 гадоў, нішчыць 
беларускую нацыю, здзеку-

ецца над людзьмі, хлусіць, 
— гаворыць Зянон Паз-
няк. — Я павінны сказаць 
наступнае: шчасце ў на-
шых руках. Калі б мы не 
мелі незалежнасці, калі б 
мы не мелі нашага дому — 
Беларусі, то мы былі б нікім, 
у нас не было б перспекты-
вы, мы былі б «бамжамі». 
Зянон Пазняк таксама 
павіншаваў усіх гледачоў 
«Белсату» з 20-мі ўгодкамі 
Незалежнасці Беларусі. 

Belsat.eu

ПЛАЦІЦЬ ДАЎГІ
ДЭМАКРАТЫЧНЫ РУХ

43-ці багацей свету расіянін Міхаіл Фрыдман 
падаў у суд, каб датэрмінова забраць крэдыт, вы-
дадзены «Брэстэнерга». А адна з кампаній 336-га 
ў спісе Forbes ўкраінца Віктара Пінчука спрабуе 
выбіць даўгі з Беларускай чыгункі.

Расейскі «Альфа-банк», адным з 
саўладальнікаў якога з’яўляецца Міхаіл Фрыд-
ман, датэрмінова запатрабаваў ад РУП «Брэстэ-
нерга» усю суму свайго крэдыту ў 30 млн даляраў, 
падаўшы дзве позвы у Арбітражны суд Масквы.

У верасні таксама былі пададзеныя дзве 
буйныя позвы да беларускіх прадпрыемстваў з 
Украіны. Адказчыкам па іх рыхтуецца выступіць 
Гомельскі вагонарамонтны завод, які ўваходзіць 
у склад Беларускай чыгункі. Адзін з позваў на 1 
млрд рас. рублёў прад’явіла да заводу кампанія 
«Інтэрпайп Украіна».

Нагадаем, што яшчэ ў жніўні «Альфа-
банк», незадаволены тым, што «Брэстэнерга» 
пратэрмінаваў два плацяжы па вылучаным 
ў маі 2010 года крэдыту (яго ліміт склаў каля 
32 млн даляраў), падаў у Арбітражны суд Ма-
сквы дзве позвы аб спагнанні пратэрмінаванай 
запазычанасці . Адпаведна - на 210 тыс. і 220 
тыс. даляраў. Тады ж, з-за таго, што перамовы аб 
рэструктурызацыі доўгу ні да чаго не прывялі, 
банк заявіў, што мае намер у бліжэйшы час за-
патрабаваць датэрміновага пагашэння за ўвесь 
крэдыт. Па першапачатковых умоў крэдытнага 
пагаднення тэрмін пагашэння павінен быў на-
ступаць у 2015 годзе.

У выніку «Альфа-банк» так і паступіў - 
запатрабаваў датэрмінова аддаць грошы. У кар-
татэцы спраў Арбітражнага суда Масквы ў гэты 
момант знаходзяцца зве позвы банка аб спагнанні 
запазычанасці. Позвы былі зарэгістраваныя 15 

верасня, пакуль дата іх разгляду не прызначаная. 
У «Альфа-банку» удакладнілі агенцтву ПРАЙМ-
ТАСС, што гаворка ідзе прыблізна аб 30 млн да-
лярах. Судовыя паседжанні па двух папярэдніх 
позвах пачнуцца ў кастрычніку 2011 года.

У цэлым у першых чыслах верасня адбыло-
ся прыкметнае павелічэнне колькасці позваў ад 
нерэзідэнтаў да беларускіх прадпрыемстваў і ў 
беларускія гаспадарчыя суды. У жніўні, да пры-
кладу, як падлічыў «Штодзённік», знаходзілася ў 
справаводстве судоў першай інстанцыі 20 такіх 
позваў. Да 19 верасня іх колькасць узрасла яшчэ 
на 13 новых спраў.

Прэтэнзіі да беларускіх суб’ектам гаспа-
дарання маюць кампаніі з Расіі, Украіны, 
Кіпра, Турцыі, Малдовы, Латвіі, ЗША, Беліза 
і Швейцарыі. Сярод найбуйнейшых іскавых 
патрабаванняў - дзве позвы да Гомельскага ва-
гонарамонтнага заводу ім. М. І. Калініна. Адзін 
з іскаў на суму амаль 3 млн даляраў у верасні ў 
Гаспадарчы суд Гомельскай вобласці накіраваў 
Крукоўскі вагонабудаўнічы завод. Другі на суму 
1100000000 расійскіх рублёў, адна са струк-
тур ўкраінскага мільярдэра Віктара Пінчука - 
«Інтэрпайп Украіна».

Цікава, што яшчэ ў ліпені бягучага года было 
абвешчана аб прыватызацыі Гомельскага ваго-
нарамонтнага завода і стварэнні на яго базе СП 
з удзелам таго ж Крукаўскага вагонабудаўнічага 
завода. Адпаведны ўказ падпісаў Аляксандр 
Лукашэнка. У дакуменце пазначаны і тэрміны, 
да якіх павінна быць створана ЗАТ «Гомельскі 
вагонабудаўнічы завод» (да 1 снежня 2011 года), 
а таксама ўмовы. Па іх беларускаму боку будзе 
належаць 85% акцый, а ўкраінцам, якія пададуць 
«жывыя» 1460000 даляраў, 15% акцый.

РАСІЙСКІЯ І ЎКРАІНСКІЯ БІЗНЕСМЕНЫ 
РУШЫЛІ Ў БЕЛАРУСЬ ЗА ДАЎГАМІ

МІЛІНКЕВІЧ РЭКАМЕНДУЕ “ПЛАН 
МАРШАЛА” І ДЫСКУСІЮ Ў ГРАМАДСТВЕ

 Для Беларусі патрэбны 
новы «план Маршала»
- Нядаўна я размаўляў з прэм’ер-

міністрам Польшчы Дональдам Тускам 
аб тым, што для еўрапейска-беларускіх 
адносін патрэбна больш эфектыўная 
сістэма падтрымкі апазіцыі, абаро-
ны правоў чалавека, незалежных ме-
дыя і гэтак далей. Казалі аб стварэнні 
Еўрапейскага фонда падтрымкі 
дэмакратыі. Еўрапейцы хочуць 
падтрымліваць у нас дэмакратыю, але ім 
гэта цяжка зрабіць з прычыны існуючых 
законаў, якія пераследуюць падобную 
падтрымку.

 Гаворка ішла таксама пра яшчэ больш 
важным - аб тым, што, мяркуючы па 
развіцці падзей у нашай краіне, пераме-
ны, хутчэй за ўсё, наступяць не сёння, а 
можа быць, заўтра і ў выніку сур’ёзнага 
эканамічнага крызісу. Гэта вельмі дрэн-
на. Крызіс не патрэбен нікому: ні наро-
ду, ні ўладзе, ні апазіцыі. Крызіс можа 
знішчыць эканоміку. І нельга лічыць, што 
нам трэба дабірацца да ўлады па прын-
цыпе «чым горш, тым лепш». 

Існуе меркаванне: вось замежныя 
дзяржавы ўтрымліваюць апазіцыю, зна-
чыць, яны чыесьці агенты. Але сёння 
ўлада дзейнічае непаслядоўна, касме-
тычна. І калі мы будзем рабіць пераме-
ны, сур’ёзныя рэформы, то патрэбна 
сур’ёзная падтрымка: рэформы патра-
буюць вялікіх грошай, стабілізацыйных 
фондаў. Таму на Захадзе мы вядзем 
размову аб так званым «плане Марша-
ла» (план па аднаўленні Еўропы пасля 
разбурэнняў Другой сусветнай вай-
ны, прапанаваны амерыканцамі - заўв. 
Аўтара) для Беларусі.

 Для рэформаў наш галоўны пар-
тнёр пры любой уладзе тут - гэта 
Еўрапейскі саюз, таму што нам патрэбна 
мадэрнізацыя эканомікі. Бо нават Расія, 
якой таксама патрабуецца мадэрнізацыя, 
імкнецца інтэгравацца ў гэтых пытаннях 
з Еўропай. Для сяброўства з Еўропай трэ-
ба выпусціць усіх палітвязняў і перастаць 
людзей пераследваць за іншадумства. 
Ніякія паўмеры не пройдуць.

 - Дрэнна, што з постсацыялістычных 

краін мы прыйдзем да рэфармавання 
апошнімі. Добра, што мы можам ўлічваць 
існуючы вопыт іншых. Добры вопыт у 
славакаў, класны досвед у эстонцаў: яны 
пры насельніцтве меншым, чым у Брэсц-
кай вобласці, правялі суперрэформы і 
цяпер устойлівыя. Ёсць у каго павучыц-
ца. І было б выдатна, каб улада пачала 
гэта рабіць. Калі не пачне, то будзе выму-
шаная сысці ў выніку крызісу.

 
Важна ў барацьбе не 

разбурыць краіну
- «Усходняе партнёрства» - гэта пер-

шая сур’ёзная спроба, ініцыяваная Поль-
шчай і Швецыяй, распрацаваць сістэму 
ўзаемадзеяння Еўрасаюза з Усходам. Яна 
арыентавана, перш за ўсё, на наладжванне 
супрацоўніцтва, абмен вопытам, развіццё 
моладзевых ініцыятываў, а не на забес-
пячэнне грашыма. Наша ж улада глядзіць: 
калі кашалёк худы ў праграмы, значыць, 
нецікава супрацоўнічаць.

А нам не толькі грошы патрэбныя. 
Патрэбныя тэхналогіі, ноў-хаў, веды, 
стажыроўкі. Гэтаму праграма спрыяе, ня-
гледзячы на невялікае фінансаванне. І з 
Беларуссю ва «Ўсходняга партнёрства» пра-
блемы. Спачатку думалі: калі дыктатура - не 
бярэм. Але потым пачулі меркаванне, чаму 
і мы спрыялі, што тут жыве не толькі адзін 
рэжым, які парушае правы чалавека, але 
яшчэ 9500000 жывых людзей. І ім гэта трэ-
ба, бо ўлада прыходзіць і сыходзіць, а нам 
тут жыць. 

- Еўропа спрабавала рознае ў дачыненні 
да Беларусі. У 1996 годзе яна ўвяла санкцыі 
і ізаляцыю. За 13 гадоў гэта нічога не дало: 
горш з правамі чалавека, горш з медыя, 
больш людзей у турме па палітычных ма-
тывах, больш страху. Еўропа вырашыла 
памяняць тактыку і пачала дыялог. І дыялог 
нядрэнна ішоў, дарэчы, пакуль 19 снеж-
ня мінулага года ўлада, спалохаўшыся, не 
сарвалася. Цяпер зноў накшталт палітыка 
ізаляцыі. А нам жа, беларусам, дрэнна. 
Нам патрэбна максімальна адкрытая мяжа, 
супрацоўніцтва трэба. 

Заўсёды павінен быць баланс, каб у ба-
рацьбе з рэжымам не разбурыць краіну. 
Ніхто не спрачаецца, што палітыка павінна 
быць маральнай, але яна павінна яшчэ быць 
эфектыўнай і перспектыўнай. Можна сесці і 
за круглы стол, нягледзячы на тое што ўлада 
здзяйсняла злачынствы. 

“БРЭСЦКАЯ ГАЗЕТА” РАСПЫТАЛА СТАРШЫНЮ РУХУ “ЗА СВАБОДУ” 
АЛЯКСАНДРА МІЛІНКЕВІЧА АБ ЯГО БАЧАННІ ПЕРСПЕКТЫЎ ВЫХАДУ 
КРАІНЫ З КРЫЗІСУ. 


